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I.  ȘTIRI 

1. Conferința interparlamentară privind stabilitatea, coordonarea economică 
și guvernanța în Uniunea Europeană – Parlamentul Spaniei, Madrid, 26-27 
octombrie 2023 

    În perioada 26-27 octombrie 2023 s-a desfășurat, la Madrid, Spania, reuniunea  
,,Conferința interparlamentară privind stabilitatea, coordonarea economică și guvernanța în 
Uniunea Europeană. Organizatori au fost, în egală măsură, Parlamentul European și 
Parlamentul Spaniei, ca parte a dimensiunii parlamentare a Președinției Spaniei la Consiliul 
Uniunii Europene. Evenimentul a reunit europarlamentari și membri ai parlamentelor 
naționale din toate statele membre, reprezentanți ai Comisiei Europene, Consiliului UE, 
precum și înalți funcționari europeni și naționali.  

Din partea Senatului României, au fost desemnați să participe la această reuniune: dl 
senator Bica Danuţ, secretar al Comisiei Economice, industrii si servicii, dl senator Ionel-
Danut Cristescu, secretar al Comisiei pentru Buget, finante, activitate bancara si piata de 
capital, dl senator Calin-Gheorghe Maties, membru al Comisiei pentru Buget, finante, 
activitate bancara si piata de capital,precum și dna senator Liliana Sbîrnea, membru al 
Comisiei pentru Munca, familie și protecție socială. 

Reuniunea interparlamentară a fost structurată pe patru sesiuni: 

I. Prima sesiune: ,,Provocări ale Guvernului și recuperarea economică a Uniunii 

Europene în contextul internațional." 

II. A doua sesiune: ,,Arhitectura noii guvernanțe: planuri de buget structural pe 

termen mediu și calea specifică a cheltuielilor nete pentru fiecare țară, 

durabilitatea datoriilor și prudența fiscală în cadrul Uniunii Economice și 

Monetare." 

III. A treia sesiune: ,,Integrarea dimensiunii sociale în guvernanța economică." 

IV. A patra sesiune: ,,Autonomia strategică deschisă." 

• Joi, 26 octombrie 2023 

În prima parte a zilei au avut loc reuniuni ale grupurilor politice.  
În a doua parte a zilei a urmat prima ședință plenară, intitulată ,,Provocări ale 

Guvernului și recuperarea economică a Uniunii Europene în contextul internațional . 
Sesiunea plenară de deschidere a constituit un prilej de a face schimb de informații cu 

privire la provocările economice, sociale și politice comune a țărilor membre se confruntă 
țările membre, în special ca urmare a războiului de agresiune al Federației Ruse împotriva 
Ucrainei. 

Discursurile de deschidere au avut loc din partea domnului Pedro Rollan Ojeda, 
președintele Senatului Spaniei, ale domnului Celso Delgrado Arce, deputat la Camera 
Deputaților, a doamnei Irene Tinagli, președinta Comisiei pentru afaceri economice și 
monetare. 

În discursul de deschidere, domnul Pedro Rollan Ojeda a menționat importanța 
acestei reuniuni pentru toate statele membre, pentru a putea dezbate provocările de orice 
natură cu care se confruntă țările membre și pentru viitorul apropiat. Este vorba despre 
reforma Pactului de stabilitate și creștere, despre răspunsurile politicienilor, despre 
capacitățile lor de a răspunde la provocările globale. Comisia Europeană a propus noi reguli 
de guvernare , având ca obiectiv principal sustenabilitatea datoriei publice, ca piatra de 
temelia a politicilor fiscale, reforme și investiții strategice pentru a stimula creșterea 
economică incluzivă. Acesta a mai menționat că ne aflăm la un punct crucial, în care, această 
reuniune subliniază marile provocări cu care se confruntă Uniunea Europeană, care 
promovează redresarea economică în context internațional.  
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A urmat discursul domnului Celso Delgrado Arce, care a subliniat rolul parlamentelor 
naționale pe care îl au în acest cadru de guvernanță în Europa, care contribuie enorm la 
întărirea cooperării reformei și a implicării pentru noua guvernanță europeană. 

Doamna Irene Tinagli a menționat faptul că statele membre trebuie să ia în 
considerare nu numai sustenabilitatea bugetului lor național care este fundamental, precum 
și obiectivele de creștere economică ale Uniunii Europene în ansamblu. Toate acele priorități 
ale Uniunii Europene, în care avem acum termeni de sustenabilitate, tranziția verde, precum 
și comunicarea din 22 noiembrie din partea Comisiei Europene, propunerile legislative din 
aprilie 2023, sunt o platformă buna pentru discuții pe care le vom ține aceste două zile. 

A urmat dezbaterea membrilor Parlamentelor Naționale și a membrilor 
Parlamentului European, cu intervenții de câte 2 minute fiecare, iar apoi au avut loc 
răspunsurile de final. 

Confruntată cu o datorie publică ridicată și cu noi provocări în materie de investiții, 
Uniunea Europeană ia în considerare modernizarea cadrului său de guvernanță economică, 
în sensul revizuirii acestuia, cu scopul adaptării lui la provocările geopolitice, economice, de 
mediu și sociale. 

În a doua parte a zilei a urmat a doua ședință plenară, intitulată ,, Arhitectura noii 

guvernanțe: planuri de buget structural pe termen mediu și calea specifică a cheltuielilor 

nete pentru fiecare țară, durabilitatea datoriilor și prudența fiscală în cadrul Uniunii 

Economice și Monetare." 

Această sesiune a fost prezidată și moderată de către domnul Francisco Javier 

Marques Sanchez, senator. Domnul Francisco Javier Marques Sanchez, a subliniat importanța 

arhitecturii noii guvernanțe, a mecanismelor de supraveghere, a sustenabilității, precum și a 

reformelor structurale. 

A urmat discursul domnului Javier Perez, director al Băncii Centrale,  care a afirmat 

faptul că o Uniune monetară nu poate funcționa fără o buna funcționare a politicilor fiscale. 

Politicile fiscale sunt prociclice  datorită deciziilor de politică și a regulilor fiscale.  

Domnul Herbert Dorfmmann, membru al Parlamentului European a menționat faptul 

că nivelul deficitului ar trebui să fie continuat și menținut sub 3% din PIB, dar acest lucru ar 

trebui să se întâmple cel mai târziu după 4 ani sau după 7 ani în caz de prelungire. 

Prelungirea este acordată pe baza unui set de investiții și reformează miezul discuției atât în 

Consiliu cât și în Parlamentul European, are nevoie de repere și de garanții suplimentare 

pentru asigurarea politicilor fiscale durabile în toate statele membre. 

Domnul Pim Lescrauwaet, vicepreședinte executiv pentru economie, a evidențiat 

revizuirea guvernanței economice astăzi, din punct de vedere al datoriei publice s-a 

schimbat substanțial de-a lungul timpului și s-a spus deja datoria în euro suprafața a fost 

acum de 91%din PIB în 2022 și care se compară cu 70% în 1999 și cu 84% în 2000, așa că 

am suportat niveluri de creștere ale acestuia în ultimul timp, dar în același timp, ne-am 

întors într-o lume mai înaltă, ratele dobânzilor sunt mai mari, randamentele pe termen lung 

au crescut substanțial la niveluri nevăzute de mai bine de un deceniu iar sustenabilitatea 

merge mai departe. 

În cadrul acestei sesiuni, domnul senator Călin Gheorghe Matieș a evidențiat faptul că 

,,România are nevoie de un sprijin financiar mult mai mare de la Uniunea Europeană”. „Am 

subliniat importanța arhitecturii bugetului, regulilor financiare, deficitului bugetar și 

datoriile publice. România face mari sacrificii în acest sens, fiind în prima linie a conflictelor, 

cu o graniță comună de 650 km cu zone afectate de război. Suntem poarta de intrare în 

Europa pentru produsele alimentare provenite din Ucraina, ceea ce implică cheltuieli directe 

și indirecte de 18 miliarde de euro pe an. Nu dorim să suportăm singuri aceste cheltuieli! 

Europa trebuie să țină cont de acest aspect în noua arhitectură bugetară.”  
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De asemenea, domnul senator Călin Gheorghe Matieș a subliniat ,,pierderea de 10 

miliarde de euro pe care o suferim în fiecare an din cauza faptului că nu suntem încă membri 

Schengen. Războiul și excluderea noastră din Schengen ne costă anual 18 miliarde de euro. 

În cadrul Planului Național de Redresare și Reziliență, România primește 28 miliarde de 

euro pe o perioadă de 5 ani, însă pierdem 18 miliarde de euro în fiecare an (𝐬̗ 𝐢 𝐧𝐮 𝐝𝐢𝐧 𝐯𝐢𝐧𝐚 

𝐧𝐨𝐚𝐬̗𝐭𝐫𝐚 ). Avem nevoie de sprijinul Europei și de o arhitectură bugetară care să țină cont de 

aceste aspecte!" 

Consolidarea proprietății naționale ca parte a noului model de guvernanță economică 

a fost discutată pe larg. Statelor membre li se va acorda mai mult control asupra elaborării 

planurilor structurale fiscale pe termen mediu și vor fi obligate să își îndeplinească 

angajamentele asumate. Acest lucru este de așteptat să asigure o implementare mai eficientă 

a angajamentelor statelor membre ale UE. 

„În fața războiului de agresiune al Rusiei împotriva Ucrainei, noul cadru de 

guvernanță economică ar trebui să asigure flexibilitatea investițiilor în creșterea 

capacităților de apărare ale statelor membre ale UE. Trăim într -o situație de 

securitate schimbată și trebuie să milităm pentru asigurarea securității tuturor 

membrilor UE”, a declarat domnul Arminas Lydeka, vicepreședintele Comisiei 

pentru afaceri europene, în discuția cu privire la noile reguli fiscale ale UE. 

Scopul noilor reguli este de a obține o reducere credibilă a datoriilor în țările 

foarte îndatorate și de a crea stimulente pentru creșterea economică.  

Domnul  Algirdas Butkevičius, vicepreședintele Comisiei pentru buget și 

finanțe, a subliniat la conferință că Lituania, ca țară cu risc scăzut de îndatorare, 

va fi acoperită de partea preventivă a noului cadru de guvernanță economică. 

„Pentru a spori disciplina fiscală în Lituania, este în prezent în curs de 

desfășurare o reformă națională de îmbunătățire a sistemului bugetar pe termen 

mediu. Reforma este menită să instituie un sistem bugetar pe termen mediu 

transparent și eficient, care să fie strâns integrat cu cadrul de management 

strategic al statului și care să contribuie la o prognoză mai precisă și mai 
transparentă a finanțelor publice”, a afirmat dumnealui.  

A urmat dezbaterea membrilor Parlamentelor Naționale și a membrilor 

Parlamentului European, cu intervenții de 2 minute fiecare, iar apoi au avut loc răspunsurile 
de final. 

• Vineri, 27 octombrie 2023 

În prima parte a zilei a urmat a treia ședință plenară, intitulată ,, Integrarea 
dimensiunii sociale în guvernanța economică." 

Discursurile de deschidere ale doamnei Maria Amparo Marco Gual, senator din 
Parlamentul Spaniei, ale domnului Anton Costas Comesana, președinte al Consiliului 
Economic și Social al Spaniei, ale domnului Fabrizio Balassone, secretar general pentru 
provocarea demografică la Ministerul pentru ecologie, ale doamnei Margarida Marques, 
vicepreședintele Comisiei pentru Buget din Parlamentul European, ale domnului  Joris 
Vandenbroucke, deputat federal la Camera reprezentaților din Belgia, au fost urmate de o 
dezbatere în direct cu participarea membrilor parlamentelor naționale și ai Parlamentului 
European. 

Doamna Maria Amparo Marco Gual a apreciat importanta integrării pilonului social în 
guvernanța economică. Acesta implică oameni, ceea ce înseamnă bunăstare, înseamnă că 
avem o societate egalitară și de asemenea, înseamnă standarde înalte în ceea ce privește 
locurile de muncă și protecția socială și are ca obiectiv clar, creșterea durabilă precum și 
creșterea incluzivă. 
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Domnul Anton Costas Comesana a amintit despre ,,publicarea unui recent raport pe 
care se va sprijini prezentarea mea, Consiliul economic și social a publicat acest raport 
privind guvernanța europeană iar un scurt rezumat se bazează pe creșterea economică și 
bunăstarea în Uniunea Europeană au suferit  de-a lungul anilor datorita insistentei în 
economie din Europa chiar din afara pilonului social. Lipsa unui pilon social puternic a 
prejudiciat stabilitatea guvernanței economice și bunăstarea este comparația pe care o 
putem face foarte repede între modul în care ne-am descurcat cu criza din 2008 și cum am 
procedat la fel și în 2020 dar rezultatul a fost diferit în acele cazuri. În  Spania, societatea a 
petrecut 5 ani în recesiune și șomaj. De aceea, instabilitatea microeconomică, guvernarea, 
economia socială, astfel încât criza din 2008 a condus la summitul de la Gothenberg și criza 
din 2020 a condus la summitul de la Porto. In ciuda progreselor care au fost realizate în UE 
fiecare dintre statele membre naționale în ceea ce privește pilonul social, consider că în 
multe sfere diferite ale pilonului social există încă un pericol. 

 În intervenția sa, domnul Fabrizio Balassone a vorbit despre provocarea demografică 
și lupta împotriva populației, guvernarea simultană, revoluția tehnologică, tranziția verde. 
Revoluția demografică aduce schimbări foarte importante. De asemenea, războiul împotriva 
Ucrainei afectează energia, alimentele, chestiuni legate de geopolitică care ne afectează viața 
de zi cu zi. Întărirea coeziunii teritoriale reprezintă un proces profund la care UE lucrează. 

Doamna Margarida Marques a afirmat faptul că pentru o dimensiune socială mai 
puternică și noi reguli fiscale ar trebui să plasăm stabilitatea fiscală pe picior de egalitate cu 
investițiile. Avem nevoie de reguli pentru viitor, care pot fi respectate și implementate de 
toate statele membre. De aceea, este important ca statele membre să investească în 
tranzițiile climatice și digitale. Spre exemplu,  de la angajamentul unui stat membru cu 
investiții și reforme UE, prioritățile ar trebui să fie cheia unui factor relevant, nu doar pentru 
politici de coordonare, dar și ca factor relevant pentru a preveni procedurile de deficit 
excesiv sau a permite o abatere de la cheltuielile nete. 

Domnul Joris Vandenbroucke a exprimat faptul că viitoarea președinție belgiană a 
decis să pună în centrul său acțiunea de implementare a Pilonului european al drepturilor 
sociale și în special faptul că ,,am vrut să rămânem busola socială a agendei UE pentru 
următoarea Comisie și în acest scop vom organiza în continuare o conferință la nivel înalt în 
Belgia în perioada 15-16 aprilie 2024". La data de 23 iulie 2024, Prim-ministrul și ministrul 
social pe afaceri, dl Frank BR, dl Jose Luis Esa, ministrul incluziunii sociale, a lansat un grup 
de lucru informal de investiții sociale care va duce la primul ecoin EPCO, o ședință a 
Consiliului, care avea loc pe 12 martie 2024, iar cu acest prilej, miniștrii economiei, 
finanțelor, muncii și afacerilor sociale vor fi invitați să discute despre interacțiunea dintre 
investițiile sociale și reforme și creșterea economică, macroeconomică, stabilizarea și 
ascendența socială, convergența pentru a ajunge la obiectivul principal al muncii informale, 
grupul urmează să deschidă o dezbatere politică asupra dovezilor empirice privind 
randamentele economice de investiții și reforme sociale, precum și monitorizarea și 
evaluarea metodologiei de urmărire a rețelelor sociale privind randamentul investițiilor.  

În cadrul acestei sesiuni, adresându-se participanților, doamna senator Liliana 
Sbîrnea a subliniat faptul că ,,dezvoltarea dimensiunii sociale a Semestrului European, poate 
fi asociată cu inițiativa promovată de Spania și Belgia - Cadrul de convergență socială (SCF) - 
prin care s-a propus urmărirea structurată a aspectelor sociale, într-un mod asemănător 
Procedurii privind Dezechilibrele Macroeconomice. România a exprimat rezerve în privința 
introducerii unui astfel de instrument, argumentând că există riscul creșterii poverii 
administrative pentru statele membre, și că lipsește valoarea adăugată reală și există 
posibilitatea suprapunerii cu alte instrumente existente”.  

De asemenea, doamna senator a evidențiat faptul că ,,avem nevoie de o repartizare 
echitabilă a beneficiilor sociale în întreaga societate, prin măsuri de politică socială, astfel 
România și-a propus o creștere treptată a salariului minim iar atingerea obiectivelor sale 
este esențială pentru a pune capăt exodului tinerilor și a garanției unui venit decent pentru 
toți lucrătorii din România“. 
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În a doua parte a zilei a urmat a patra ședință plenară, intitulată: ,, Autonomia 

strategică deschisă." 

Această sesiune a fost prezidată și moderată de către domnul Javier Alfonso Cendon, 

deputat. Domnul Javier Alfonso Cendon a afirmat faptul că ,,agenda strategică este mai 

necesară ca oricând, că lumea devine mai complexă și mai instabilă deoarece pentru a se 

asigura că Uniunea Europeană iese mai puternică și mai unită din crize, este necesar să 

acționăm rapid și într-un mod coordonat. De aceea, Uniunea Europeană are nevoie mai mult 

ca oricând de agenda strategică, care stabilește prioritățile politice ale Uniunii, să aibă în 

vedere provocările economice viitoare și geopolitice și să fie capabilă să ofere un cadru solid 

pentru acțiuni imediate și ulterioare, care apără democrațiile și valorile noastre și să poată 

asigura pace și prosperitate durabilă pentru cetățenii noștri. Președinția spaniolă este 

marcată de instabilitate economică la nivel internațional. În urma invaziei din Ucraina, în 

aceste momente atât de grave, prin care trece Orientul Mijlociu, tensiuni comerciale de la 

impactul creșterii rapide a ratelor, interesul volatilității financiare și a creșterii prețurilor de 

materii prime în acest context și pentru realizarea progresului spre autonomia strategică 

deschisă, Președinția Spaniolă funcționează în principal pe două planuri, promovând 

dezvoltarea industriilor și tehnologiilor strategice în Europa, precum și diversificarea 

relațiilor comerciale. În acest sens, America Latină este o prioritate, propunând, de  

asemenea, o strategie comună cu scopul de a garanta securitatea economică și conducerea 

globală a Uniunii Europene până în anul 2023." 

A urmat un mesaj video transmis din partea domnului Maros Setkic, vicepreședinte al 

Comisiei Europene, responsabilă de prospectul strategic, care a afirmat faptul că ,,Lumea în 

schimbare rapidă se confruntă cu mai multe provocări, exact în momentul în care ne 

revenim de la pandemia brutală până la invazia Ucrainei de către Rusia, a trimis unde de șoc 

pe tot globul și a provocat creșterea prețurilor la alimente și la energie. De aceea, avem 

nevoie de o schimbare asupra bunăstării oamenilor și respectul pentru mediu, care 

înseamnă clădirea viitorului durabil și inclusiv care pune oamenii în centrul tranziției verzi 

digitale. Sunt încântat pentru faptul că Spania a făcut să stimuleze deschiderea strategică a 

Europei, autonomia fiind o prioritate cheie. " 

A urmat discursul domnului Gonzalo Garcia Andres, secretar de stat pentru economie 

și suportul business, care și-a exprimat aprecierea cu privire la faptul că ,, există totuși o 

tendință inerentă care generează instabilitate și care cere o regândire pentru a garanta 

stabilitate, pentru a reduce inegalitățile. Piața internă reprezintă una dintre principalele 

noastre puncte forte." 

A urmat discursul doamnei Cani Fernandez Vicien, președinta Comisiei Naționale 

pentru competiție și piețe, care a evidențiat contextul european în care ne aflăm în aceste 

momente, suferința a crescut riscul de fragmentarea multilateratismului, pandemie, conflicte 

de război și teroriști din împrejurimile noastre. Pe scurt, economia europeană a devenit 

destul de sensibilă la aceste modificări și care apar ca o consecință ale aparițiilor altor puteri, 

precum lideri economici mondiali, exemplu cazul China, India. 

În discuția despre autonomia strategică deschisă, domnul Kazys 

Starkevičius a subliniat faptul că războiul de agresiune al Rusiei împotriva 

Ucrainei a demonstrat durerosul mod în care dependența economică a UE poate 

fi folosită împotriva Uniunii Europene pentru a -i submina economia. „Răspunsul 

nostru la aceste provocări și obiectivele noastre comune sunt de a consolida 

capacitățile de producție internă, de a investi în ecosistemul de inovare și de a 

coordona eforturile către lanțuri de aprovizionare comune rezistente și fiabile, 
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precum și de a îmbunătăți tehnologia, infrastructura și securitatea cibernetică a 

UE. Unitatea este cheia pentru atingerea obiectivelor UE de reziliență și 

autonomie strategică deschisă”, a afirmat dumnealui.  

Scopul acestei reuniuni a fost de a spori supravegherea planurilor de buget structural 
pe termen mediu, calea specifică a cheltuielilor nete pentru fiecare țară, durabilitatea 
datoriilor și prudența fiscală în cadrul Uniunii Economice și Monetare. 

În concluzie, dezbaterile de două zile din cadrul sesiunilor au contribuit la întărirea 
cooperării membrilor Parlamentelor naționale și Parlamentului European la problemele 
legate de arhitectura noii guvernanțe, autonomia strategică deschisă, dimensiunea socială în 
guvernanța economică, precum și a provocărilor actuale. 

2. Comercializarea de produse alimentare pregătite în bucătăriile personale 
însumează 1,2 miliarde de euro anual 

 Reprezentanții Hospitality Culture Institute atrag atenția că procesul de 
comercializare a produselor alimentare pregătite în bucătăriile personale însumează 1,2 
miliarde de euro anual, ceea ce înseamnă 15-20% din industria de foodservice din România. 

În cadrul evenimentului Food&Beverages Innovation Camp, organizat de APIO și 
Hospitality Culture Institute, mai mulți antreprenori din zona HoReCa au  discutat despre o 
posibilă inițiativă legislativă privind „Legea Gătitului de Acasă”. 

Potrivit acestora, în fiecare an, comercializarea de produse alimentare pregătite în 
bucătăriile personale se ridică la o valoare totală de până la 1,2 miliarde de euro, 
reprezentând între 15 și 20% din industria de foodservice. Printre cele mai căutate produse 
se numără cozonacul, pasca, tortul și diferite alte tipuri de prăjituri. 
„Nereglementarea acestei activități vine la pachet cu o serie de riscuri atât pentru 
consumatorul final cât și pentru cei care comercializează aceste preparate”, susțin 
antreprenorii. 

În acest context, Radu Savopol, președinte HORA, Oana Coantă, vicepreședinte în 
cadrul Federației Patronatelor din Industria Ospitalității, Laurentiu Mâță, președinte 
RoTruck, Alexu Toader, Project Manager Viscri 32 și Răzvan Testa, partener fondator Țuca 
Zbârcea & Asociații, susțin că printr-o inițiativă legislativă referitoare la „Gătitul de Acasă”, 
veniturile generate prin acest tip de activitate ar putea fi recunoscute și fiscalizate, în timp ce 
drepturile consumatorilor ar putea fi mai bine apărate, prin stabilirea unor reguli de igienă 
pentru spațiile în care au loc astfel de activități. 
 

3.  Orașele din Spania sunt în topul preferințelor expaților, înainte de Paris și 
Londra 

Londra, Paris, Milano și Berlin sunt cunoscute în întreaga lume pentru cultura, istoria 
și frumusețea lor. Acum au încă o trăsătura comună: expații spun că există locuri mai bune 
pentru a trăi decât oricare dintre aceste orașe, potrivit Bloomberg. 

Cele patru orașe europene au obținut unele dintre cele mai scăzute clasări într-un 
sondaj realizat pe mai mult de 12.000 de persoane de către InterNations, o rețea de expați cu 
sediul în München, care are aproximativ 5 milioane de membri.  

Costul vieții a fost un factor major care a influențat scorurile orașelor, care au luat în 
considerare și calitatea vieții, ușurința de a te stabili în oraș și condițiile de muncă.  

În sondaj, expații au avut tendința să prefere climatul mai cald, locuințele accesibile și 
localnicii prietenoși.  

Patru orașe spaniole – Málaga, Alicante, Valencia și Madrid – se numără printre 
primele 10 destinații preferate de expați. Concluziile reflectă tendințele observate în timpul 
pandemiei, când nomazii digitali au căutat locații mai relaxate pentru a lucra, departe de 
marile metropole aglomerate. Dar pe măsură ce mai mulți angajați au fost împinși să se 
întoarcă la birouri, au fost afectați de costurile de trai mai ridicate din marile orașe.  
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Londra s-a clasat pe locul al 42-lea din 49 de orașe monitorizate, deoarece expații au 
constatat că veniturile lor nu le permit să ducă o viață confortabilă în capitala britanică. 
Pentru a menține același standard de viață ca în 2020, rezidenții din Londra ar trebui să 
cheltuiască cu 25% mai mult pe săptămână, conform organizației de caritate Trust of 
London. În același timp, salariile din Londra au crescut doar cu 5% în aceeași perioadă, arată 
datele de la Institutul de Studii Fiscale din Marea Britanie.  

În schimb, Abu Dhabi, Ciudad de Mexico, Kuala Lumpur și Bangkok au obținut scoruri 
foarte bune. Expații au declarat că se simt bine plătiți pentru munca lor și sunt mulțumiți de 
viața lor socială în aceste orașe. 
 

4.  Șeful tehnic al Accenture afirmă că inteligența artificială va afecta 40% din orele 
de muncă 

Jan Willem Van Den Bremen, liderul diviziei tehnologice europene a companiei 
Accenture Plc, a declarat că inteligența artificială generativă ar putea “elibera” în cele din 
urmă aproximativ 40% din orele de muncă în diferite industrii, permițând angajaților să se 
concentreze asupra altor sarcini, potrivit Bloomberg. 

În cadrul unei conferințe Workday desfășurate la Barcelona, Jan Willem Van Den 
Bremen de la Accenture a spus că ascensiunea acestei tehnologii a determinat companiile să 
reevalueze ce sarcini doresc ca angajații lor să îndeplinească.  

De exemplu, Van Den Bremen a menționat că programatorii software ar putea trece la 
validarea programelor dezvoltate de AI, în loc să scrie programele în sine.  

În luna iunie Accenture a anunțat planuri de a-și dubla personalul de specialiști AI la 
80.000 și de a investi 3 miliarde de dolari în analiza de date și tehnologia AI în următorii trei 
ani, cu scopul de a ajuta companiile să dezvolte noi strategii pentru a profita de boom-ul 
tehnologic.  

Marea parte a investiției se va concentra pe ajutarea clienților să maximizeze 
utilizarea AI generative, care creează vizualuri sau texte bazate pe prompt-uri simple.  

Accenture folosește deja inteligența artificială pentru a identifica abilitățile de care 
are nevoie pe piață, precum și pentru a transfera angajații existenți la noi roluri în cadrul 
companiei, conform declarațiilor lui Van Den Bremen: “Reașezăm personalul frecvent, în 
multiple roluri și îl pregătim pentru a fi relevant în noile locuri de muncă.” 
 

5.  Trei sfaturi pentru a obține o promovare importantă – de la CEO-ul lanțului de 
restaurante Pret 

Directorul general al lanțului de restaurante Pret a fost promovat de 10 ori, de la 
manager de magazin la șef executiv – iată cele trei sfaturi principale ale sale pentru a obține 
o promovare, într-un interviu cu Business Insider. 

Pano Christou avea 21 de ani când a început să lucreze la Pret a Manger ca manager 
de magazin în Londra. 19 ani și 10 promovări mai târziu, el este CEO – o poziție pe care o 
deține de puțin peste patru ani.  

Pret are 45 de locații în New York și câteva altele în SUA – în principal pe Coasta de 
Est – dar mai mult de 250 în Londra și aproape 500 în Marea Britanie. A fost achiziționat de 
compania germană JAB în 2018 pentru 2 miliarde de dolari. 

Când Christou a părăsit școala, a muncit la McDonald’s. A câștigat un salariu orar la 
alte magazine precum Blockbuster Video înainte de a începe să lucreze la Pret. El a spus că s-
a îndrăgostit de “variabilitatea” industriei ospitalității.  

Decizia sa de a nu merge la universitate pare să fi dat roade. Ca CEO al Pret, Christou a 
câștigat mai mult de 4 milioane de lire sterline în 2021, inclusiv un salariu de 400.000 de lire 
sterline, conform The Guardian. Christou a spus în 2020 că, în ciuda dezaprobării inițiale a 
părinților săi față de alegerea sa de a renunța la universitate și de a lucra direct în comerț, 
acum sunt mândri de el. 

Fă-ți bine rolul pe care îl ai 
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Christou a deținut 10 poziții la Pret. CEO este poziția pe care a deținut-o cel mai mult 
timp, urmată de manager general, pe care a deținut-o timp de patru ani.  

El a spus că uneori se gândea să se mute în altă parte, doar ca strategie să i se prezinte 
o altă oportunitate internă.  

Christou a spus că își amintește că a fost unul dintre cei mai tineri manageri de 
magazin și apoi cel mai tânăr manager de zonă – poziție care includea conducerea unuia 
dintre magazinele emblematice ale Pret din Londra. Acest lucru l-a pus pe radarul 
directorului general al Pret din Marea Britanie, Andrew Walker. 

Christou a povestit că Walker l-a propus pentru o funcție specializată “care nu exista 
la momentul respectiv”, axată pe rezolvarea problemelor pe măsură ce apăreau. A fost prima 
incursiune a lui Christou în partea mai strategică a operațiunilor Pret.  

Unele dintre salturile sale profesionale la Pret au fost mari și neașteptate, în timp ce 
altele au fost mai line. Când Christou a aplicat pentru a deveni manager de magazin, nu visa 
să conducă compania. El a spus că s-a concentrat să facă ce îi stătea în putință în oricare rol 
avea.  

Christou a spus pentru Business Insider că el crede că a fost remarcat de liderii 
companiei cu care nu lucra direct datorită faptului că “era liderul din prima linie și câștiga 
credibilitate”, fiind mereu disponibil pentru echipa sa și susținând-o. 

Fii încrezător în tine însuți – dar nu arogant  
Christou a spus că urcarea pe scara corporativă nu a fost întotdeauna la fel de 

ușoară și nu s-a redus doar la a da tot ce ai mai bun. El a spus că trecerea rapidă prin roluri la 
început l-a făcut să se simtă ca și cum ar avea “sindromul impostorului” și că avea îndoieli cu 
privire la abilitățile sale.  

El și-a amintit că a fost unul dintre cei trei oameni care se luptau pentru o promovare 
la postul de director general al Pret din Marea Britanie – el era cel mai junior dintre ei, dar a 
reușit să câștige.  

Unul dintre ceilalți doi a părăsit Pret în loc să lucreze sub conducerea lui Christou, a 
spus el. Christou a descris saltul ca fiind plin de anxietate. El a spus că, ajungând la “masa de 
top” a Pret, a simțit că trebuie să își dovedească competența din cauza drumului său 
neconvențional.  

Având acum un context diferit față de ceilalți directori executivi îi conferă 
credibilitate în fața persoanelor care lucrează la nivelurile pe care el le-a traversat și o mai 
bună înțelegere a preocupărilor lor, a declarat Christou pentru Insider.  

Cheia pentru a depăși sindromul impostorului și pentru a reuși în situații 
necunoscute este să ai multă încredere în tine, dar să te asiguri că aceasta “nu devine 
aroganță”. “Există o linie subțire între încredere și aroganță”, a adăugat el. 

Menține relații bune cu conducerea  
CEO-ul a spus că având manageri de top cu care s-a înțeles bine a contribuit la 

ascensiunea sa la Pret. “De cele mai multe ori, liderii pentru care am lucrat s-au înțeles foarte 
bine cu mine”, a spus Christou. El a spus că a simțit că superiorii săi “apreciau valoarea pe 
care o aduc”, ceea ce l-a încurajat să rămână în companie. “Orice om se hrănește din 
susținerea managerului său direct”, a adăugat el.  

Întrebat despre abordarea mai tranzacțională a unora dintre membrii Gen Z în 
privința unor relații de muncă și a “săritului de la un loc de muncă la altul”, Christou a 
sugerat că oricine ia în considerare să își schimbe locul de muncă ar trebui să facă un pas 
înapoi și să se gândească la “două sau trei calități care sunt cu adevărat importante pentru ei 
când lucrează pentru o anumită companie”.  

Christou a argumentat că aceștia ar trebui să ia în considerare nu doar satisfacția lor 
personală, ci și durabilitatea companiei. El a spus că dacă găsești satisfacție în munca ta și 
crezi că firma se dezvoltă, poți “crește odată cu ea” – dar dacă nu te bucuri de ea și afacerea 
pare să stagneze, “poate este timpul să faci altceva”.  

Convingerea lui Christou este că faptul că și-a dat silința și a muncit din greu la Pret a 
ajutat “caracterul său fără prea multe vorbe” să iasă în evidență în fața conducerii și l-a ajutat 
să avanseze în ierarhie. 
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6.  Comisia aprobă planul de redresare și reziliență modificat al României, în 
valoare de 28,5 miliarde EUR, care include un capitol privind REPowerEU 

La data de 21 noiembrie, Comisia a evaluat pozitiv planul de redresare și reziliență 
modificat al României, care include un capitol privind REPowerEU. Finanțarea oferită se 
ridică în prezent la 28,5 miliarde EUR (14,9 miliarde EUR sub formă de împrumuturi și 13,6 
miliarde EUR sub formă de granturi), planul cuprinzând 66 de reforme și 111 investiții. 

Capitolul privind REPowerEU prezentat de România constă în două reforme 
noi și șapte investiții menite să îndeplinească obiectivele planului REPowerEU de a face 
Europa independentă de combustibilii fosili provenind din Rusia cu mult înainte de 2030. 
Aceste măsuri urmăresc accelerarea producerii de energie verde, promovarea eficienței 
energetice a clădirilor, precum și recalificarea și perfecționarea forței de muncă în domeniul 
producerii de energie verde. 

România a modificat 56 de măsuri. 

Modificările aduse planului inițial al României au fost determinate de necesitatea de a 
lua în considerare: 

• circumstanțe obiective care au împiedicat îndeplinirea anumitor măsuri, astfel cum erau 
planificate inițial, inclusiv ca urmare a inflației ridicate înregistrate în 2022 și 2023 și a 
perturbărilor lanțului de aprovizionare cauzate de războiul de agresiune al Rusiei împotriva 
Ucrainei, precum și 

• revizuirea în sens descendent a alocării maxime sub formă de granturi din MRR destinată 
țării, de la 14,2 miliarde EUR la 12,1 miliarde EUR. Această revizuire este 
rezultatul actualizării din iunie 2022 a cheii de alocare a granturilor din cadrul MRR și 
reflectă rezultatul economic al României în 2020 și 2021, comparativ mai bun decât se 
prevăzuse inițial. 

România a solicitat transferul cotei sale din rezerva de ajustare la Brexit către plan, în 
conformitate cu Regulamentul REPowerEU. Aceste fonduri, care se adaugă la alocarea 
pentru România sub formă de granturi din MRR și REPowerEU (12,1 miliarde EUR și, 
respectiv, 1,4 miliarde EUR), precum și la împrumuturile acordate în cadrul MRR (14,9 
miliarde EUR), aduc valoarea finanțării în cadrul planului modificat la 28,5 miliarde EUR. 

Un impuls suplimentar pentru tranziția verde a României    

Planul modificat al României pune un accent puternic pe tranziția verde, 
alocând 44,1 % (în creștere față de 41 % în planul inițial) din fondurile disponibile pentru 
măsuri care sprijină obiectivele climatice. 

Noile măsuri incluse în capitolul privind REPowerEU consolidează în mod 
semnificativ eforturile României în ceea ce privește tranziția verde. Capitolul privind 
REPowerEU include două noi reforme. Una dintre reforme introduce un cadru juridic pentru 
utilizarea terenurilor neproductive sau degradate aflate în proprietatea statului pentru 
producerea de energie verde. Cealaltă reformă instituie ghișee unice care să le furnizeze 
prosumatorilor servicii de consiliere pentru renovările vizând eficiența energetică și pentru 
producerea de energie din surse regenerabile. Cele șapte investiții din capitolul privind 
REPowerEU au ca scop accelerarea utilizării surselor regenerabile de energie și a ritmului 
renovărilor vizând eficiența energetică, precum și recalificarea forței de muncă în vederea 
dobândirii de competențe verzi. 

Consolidarea pregătirii digitale și a rezilienței sociale ale României   

https://commission.europa.eu/strategy-and-policy/priorities-2019-2024/european-green-deal/repowereu-affordable-secure-and-sustainable-energy-europe_ro
https://commission.europa.eu/document/download/c22c182c-f53e-453f-b45a-dacdcf2d69dd_en?filename=2022_06_30_update_maximum_financial_contribution_rrf_grants.pdf
https://eur-lex.europa.eu/eli/reg/2023/435/oj?locale=ro
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Planul revizuit al României continuă să contribuie în mod semnificativ la tranziția 
digitală și alocă 21,8 % (în creștere față de 20,5 % în planul inițial) pentru a sprijini tranziția 
digitală a țării. Acesta prevede dezvoltarea infrastructurii și digitalizarea unor sectoare 
specifice, cum ar fi sănătatea, serviciile publice de ocupare a forței de muncă și protecția 
socială, transporturile, educația, fiscalitatea, cultura, sistemul judiciar și serviciile de mediu. 
Capitolul privind REPowerEU cuprinde o reformă și două subinvestiții legate de digitalizarea 
autorităților publice, oferind noi soluții și echipamente digitale. Acestea au ca scop 
optimizarea rețelei de comunicații, crearea unui centru de date și limitarea riscului de 
atacuri cibernetice asupra infrastructurii operatorului de sistem de transport de energie 
electrică. 

A fost, de asemenea, consolidată dimensiunea socială importantă a planului. Alături 
de reformele și investițiile transformatoare din planul inițial, printre noile măsuri se numără 
scheme de vouchere pentru a accelera utilizarea surselor regenerabile de energie și pentru a 
îmbunătăți eficiența energetică a gospodăriilor, cu un accent deosebit pe gospodăriile 
vulnerabile, formarea pentru dobândirea de competențe în domeniul energiei verzi și 
accelerarea producerii de energie verde. 

Etapele următoare  

Ca regulă generală, Consiliul are acum la dispoziție patru săptămâni pentru a aproba 
evaluarea Comisiei. După ce Consiliul va aproba planul, România va primi 288 de milioane 
EUR sub formă de prefinanțare din fondurile REPowerEU. 

În cadrul MRR, România a primit pană acum 9,06 miliarde EUR, și anume 1,8 miliarde 
EUR sub formă de prefinanțare în luna decembrie 2021, reprezentând 13 % din alocarea 
financiară inițială, 1,9 miliarde EUR sub formă de prefinanțare în luna ianuarie 2022, 
reprezentând 13 % din alocarea acordată ca împrumut, o primă plată de 2,6 miliarde EUR în 
luna octombrie 2022 și o a doua plată de 2,76 miliarde EUR în luna septembrie 2023. 

Comisia va autoriza noi plăți cu condiția atingerii la nivel satisfăcător a jaloanelor și a 
țintelor stabilite în planul revizuit de redresare și reziliență al României, care să reflecte 
progresele înregistrate în ceea ce privește punerea în aplicare a investițiilor și a reformelor.   

7.   Sute de fermieri din Serbia au blocat drumurile cerând subvenții mai mari 

La începutul acestei săptămâni, sute de fermieri au blocat drumurile din regiunea 
Voievodina, din nordul Serbiei, cerând subvenții mai mari și eliminarea accizei la motorină. 

Fermierii din Serbia au anunțat că vor ca actualul guvern condus de Ana Brnabic să le 
majoreze subvențiile până la 35.000 de dinari (326 de dolari) per hectar, de la aproximativ 
9.000 de dinari în prezent, transmite Reuters. 

 „Am blocat autostrada…Vom permite trecerea vehiculelor la fiecare două ore și 
jumătate”, declara fermierul Fermierul Jovan Jovanov jurnaliștilor. 

Potrivit acestuia, fermierii mai cer împrumuturi subvenționate de stat în 2024, 
stimulente pentru producția de carne și lapte, vânzarea de motorină fără accize și 
reglementarea pieței materiilor prime. 

Săptămâna trecută, ministrul Agriculturii din Serbia, Jelena Tanaskovic, a subliniat că 
subvențiile totale pentru agricultură prevăzute în bugetul pe 2024 se ridică la 100 de 
miliarde de dinari și a cerut fermierilor să vină cu propuneri privind modul cum ar trebui să 
fie distribuite fondurile. 

Anul trecut, agricultura a fost responsabilă pentru mai mult de 6,7% din economia 
Serbiei și pentru mai mult de 21% din exporturi. 

 
8.  BVB a fost singura bursă din Europa cu un IPO semnificativ la nivel global, 

respectiv oferta de 2 mld. dolari a Hidroelectrica 

Într-un an cu un număr redus de oferte publice inițiale (IPO), Bursa de Valori 
București (BVB) a reușit să atragă atenția la nivel internațional prin IPO-ul de 2 miliarde de 
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dolari al Hidroelectrica. Prin această ofertă, BVB s-a clasat pe locul 4 la nivel global, conform 
datelor publicate în primele trei trimestre din 2023. 

Competiția la nivel internațional pentru listarea companiilor pe burse a fost în 
creștere, însă BVB a reușit să strălucească într-un peisaj investițional dominat de piețele din 
Asia și SUA. Oferta impresionantă a Hidroelectrica a reprezentat un moment definitoriu 
pentru piața de capital din România și a plasat BVB într-o poziție de invidiat în context 
global. 

„Chiar şi în aceste condiţii, pe fondul tensiunilor geopolitice internaţionale şi al unui 
mediu macroeconomic incert, o serie de IPO-uri au reuşit să marcheze în mod semnificativ 
peisajul investiţional. Cea mai mare oferta publică iniţială (IPO) de până acum în acest an a 
fost de 5,2 miliarde dolari şi a fost realizată de Arm, companie înregistrată în Regatul Unit şi 
listată pe NASDAQ (SUA). Kenvue, companie americană, s-a listat la Bursa de la New York 
(NYSE) după o oferta încheiată cu succes la 4,4 miliarde dolari. Pe locul al treilea în topul 
celor mai mari IPO-uri globale încheiate cu succes până acum în acest an se află Adnoc Gas 
din Emiratele Arabe Unite, companie listată pe bursă din Abu Dhabi după un IPO de 2,5 
miliarde dolari. Compania românească Hidroelectrica, lider în producţia de energie electrică 
din surse 100% regenerabile, s-a listat la Bursa de Valori Bucureşti (BVB) pe 12 iulie, ca 
urmare a celui mai mare IPO realizat vreodată în România: 2 miliarde de dolari. Pe locul al 
cincilea se află companie Nexchip din China care a fost listată pe Bursă din Shanghai ca 
urmare a unei oferte de 1,9 miliarde dolari. Astfel, BVB a fost singură bursă din Europa cu un 
IPO semnificativ la nivel global: oferta de 2 miliarde dolari a Hidroelectrica a plasat BVB pe 
locul 4 în clasamentul global în funcţie de valoarea unei oferte înregistrate în primele 3 
trimestre”, se arată în comunicatul BVB. 

În ciuda unui an marcat de incertitudini geopolitice și volatilitate macroeconomică, 
succesul IPO-ului Hidroelectrica a fost remarcabil. Cu o valoare de 2 miliarde de dolari, 
această listare a constituit cea mai mare ofertă publică inițială realizată vreodată în România. 

În acest context, piața de capital românească și-a consolidat vizibilitatea pe plan 
internațional și intern, atrăgând un număr record de investitori – 168.000 în total, cifră 
triplată față de acum cinci ani. Radu Hanga, președintele BVB, subliniază că piața de capital 
din România devine din ce în ce mai vizibilă pentru investitorii internaționali. 

La finalul primelor zece luni ale anului, valoarea tranzacțiilor de pe Piața 
Reglementată a BVB a atins un record absolut de 29,4 miliarde lei. Totodată, indicele BET al 
BVB a înregistrat o ușoară scădere la finalul lunii octombrie 2023, dar cu un avans de 21,9% 
de la începutul anului. 

Adrian Tănase, directorul general al Bursei de Valori București, evidențiază 
importanța strategiei de dezvoltare derulate în ultimii ani, care a condus la o creștere 
semnificativă a numărului de acționari și la o evoluție notabilă pe piața de capital. 

 

9.  Reuniunea interparlamentară privind viitorul politicii de coeziune post 2027, 7 
noiembrie 2023, Brussels, Belgia 

În data de 7 noiembrie a.c., comisia pentru dezvoltare regională / REGI a 
Parlamentului European a organizat o reuniune interparlamentară la nivel de comisii cu 
tema Viitorul politicii de coeziune post 2027: oportunități, provocări și pași de urmat. 
Reuniunea este o continuarea tematică a reuniunii informale a miniștrilor responsabili cu 
politica de coeziune, care s-a desfășurat în data de 29 septembrie a.c., la Murcia, sub egida 
președinției spaniole la Consiliul UE. La evenimentul la care au participat 24 de parlamentari 
naționali din 13 state membre, Senatul României a fost reprezentat de senatoarea Gabriela 
CREȚU, membră a comisiei pentru afaceri europene, și senatorul Maricel POPA, secretar al 
comisiei pentru administrație publică.  

Agenda discuțiilor s-a axat pe schimbul de opinii cu privire la realizările, provocările 
și cele mai bune practici în implementarea politicii de coeziune și asupra oportunităților de 
îmbunătățire a eficacității acesteia în următoarea perioadă de programare.  
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În cadrul dezbaterilor, participanții au agreat necesitatea de a consolida resursele și 
de a asigura un buget adecvat PC post 2027 și au susținut, de asemenea, necesitatea 
simplificării procedurile, inter alia, pentru îmbunătățirea absorbției fondurilor structurale. 
Totodată, au pledat pentru un nivel mai ridicat de transparență, precum și pentru 
armonizarea obiectivelor altor politici cu PC, luând în considerare specificul fiecărei regiuni. 
Anumiți participanți au solicitat o atenție mai mare regiunilor mai puțin dezvoltate – 
prioritatea alocării resurselor financiare, regiunilor celor mai îndepărtate și regiunilor de 
frontieră, care se confruntă cu probleme economice cauzate de agresiunea Rusiei împotriva 
Ucrainei. Participanții au salutat accentul pus pe coeziunea valorilor. De asemenea, s-a 
solicitat înființarea unui fond pentru atenuarea consecințelor schimbărilor climatice. 
Anumiți participanți au avertizat că o nouă creștere a inegalităților între regiuni ar putea 
duce la creșterea numărului de cetățeni lăsați în urmă, ceea ce ar putea duce la o creștere a 
euroscepticismului.  
 

10 Reuniunea reprezentanților permanenți ai  parlamentelor naționale cu 
secretarul general al Parlamentului European, 14 noiembrie 2023, Bruxelles 

La 14 noiembrie a.c., s-a desfășurat reuniunea reprezentanților permanenți ai 
parlamentelor naționale ale UE cu secretarul general al Parlamentului European, Alessandro 
Chiocchetti. 

Reuniunea s-a axat pe două subiecte: reforma în curs a Parlamentului European și 
alegerile europene din 2024. 
Reforma Parlamentului European: 
 În ianuarie 2023, a fost înființat grupul de lucru pentru reforma parlamentară 2024, 
cu scopul de a actualiza metodele interne de lucru ale PE și de a consolida rolul instituțional 
și capacitatea de acțiune a acesteia, întrucât ultima reformă a PE a fost realizată în 1989.  SG 
Chiocchetti a subliniat că aceasta este cea mai amplă reformă a PE de la înființare. 
 Grupul de lucru este prezidat de președinta PE, Roberta Metsola, și include 2 membri 
PPE, 2 membri S&D, 2 membri Renew, 1 membru Verts, 1 membru ID, 1 membru ECR, 1 
membru Stânga și, din oficiu, președintele conferinței președinților de comisie și 
președintele comisiei pentru afaceri instituționale. 
 Conferința președinților PE / CoP urmează să aprobe propunerile în decembrie a.c.. 
Ulterior, structurile parlamentare relevante vor lua măsurile necesare pentru a asigura 
punerea în aplicare a reformelor, inclusiv modificările regulamentului de procedură și a 
altor reguli interne, dar și modificarea acordurilor interinstituționale. Obiectivul este 
implementarea reformelor până la sesiunea constitutivă din 16 – 19 iulie 2024. 
 Activitatea grupului de lucru se axează pe 5 domenii: 

➢ Procedură legislativă: îmbunătățirea coordonării interne și a cooperării dintre comisii 
pentru a permitea adoptarea la timp a pozițiilor coerente și care beneficiază de o 
largă susținere a PE, în vederea simplificării și accelerării activității legislative. În 
acest sens, se propune revizuirea competențelor și atribuțiilor comisiilor 
permanente, dar și posibilitatea înființării unor comisii tematice temporare. Mai mult, 
în opinia SG Chiocchetti, anumite comisii nu mai sunt relevante și, prin urmare, 
domeniul de activitate ar trebui modificat pentru a include subiecte de actualitate: de 
ex. comisia pentru drepturile femeilor și egalitate de gen ar putea deveni comisia 
pentru diversitate și egalitate sau comisia specială pentru egalitate de gen și abordare 
integratoare a egalității de gen; comisia pentru piață internă ar putea deveni comisia 
pentru competitivitate, piață internă și industrie. De asemenea, este necesară 
analizarea temeinică a modalităților de a oferi sprijin administrativ activităților 
comisiilor și de a asigura un flux rapid și coordonat între comisii, structurile 
administrative și sesiunea plenară.  

➢ Control parlamentar: îmbunătățirea metodelor și procedurilor de lucru pentru a 
permite un control mai bun asupra punerii în aplicare a priorităților și legislației UE, 
precum și asupra utilizării actelor delegate și a actelor de punere în aplicare. Se 
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analizează măsuri suplimentare pentru îmbunătățirea fluxului de informații Comisie 
– PPE, inclusiv revizuirea Acordului cadru privind relațiile dintre PE și Comisie din 
2010, cu accent pe responsabilitate democratică, inclusiv participarea comisarilor în 
cadrul ședințelor comisiilor și ședințelor plenare. De asemenea, ar trebui alocate mai 
multe resurse activității de control parlamentar – reorganizarea direcțiilor generale 
ale PE și concentrarea resurselor pe activități legislative, înființarea de noi structuri 
privind tematici sectoriale specifice, reorganizarea serviciului de cercetare al PE. 

➢ Control bugetar și descărcarea de gestiune: funcțiile de control bugetar și legislative 
trebuie mai bine interconectate și consolidate pentru a crește eficacitatea 
negocierilor interinstituționale (triloguri). În acest sens, este necesară îmbunătățirea 
coordonării orizontale – atribuirea unui rol orizontal comisiei pentru buget, precum 
și capacitatea de a colecta și analiza informații relevante pentru funcția bugetară -  
creșterea capacității administrative. PE trebui să îți utilizeze pe deplin competența 
privind descărcarea de gestiunea pentru a consolida responsabilitatea democratică. 
Totodată, SG Chiocchetti consideră că este necesară reducerea progresivă a 
numărului de triloguri (procedură concepută de instituțiile UE în vederea accelerării 
procesului legislativ), întrucât trilogul nu este prevăzut în tratate, având în vedere că 
este afectată uneori calitatea legislației adoptate. 

➢ Sesiunea plenară: revizuirea organizării ședințelor plenare, întrucât se dorește 
încurajarea unei prezențe mai mari și creșterea calității dezbaterilor; 

➢ Relații externe: în vederea asigurării unei poziții coerente a PE în cadrul politicii 
externe a UE, este necesară clarificarea rolurilor și sinergiilor diferitelor structuri 
parlamentare – comisia pentru afaceri externe, delegațiile permanente, comisii 
sectoriale, vicepreședinți PE responsabili pentru anumite regiuni și activitățile PE 
menite să ofere sprijin pentru democrație – și îmbunătățirea coordonării, asigurându-
se utilizarea optimă a resurselor limitate. Totodată, se are în vedere reducerea 
numărului de delegații permanente.  

Alegeri europene 
 Serviciile relevante ale PE au început pregătirea campaniei de informare / strategia 
de comunicare pentru alegerile europene, care se vor desfășura în perioada 6 – 9 iunie 2024. 
PE intenționează să voteze viitorul președinte al Comisiei Europene de abia în septembrie 
2024.  

 
11. UE trebuie să răspundă eforturilor Chinei de a schimba ordinea bazată pe 

reguli 

Într-un nou raport, deputații europeni au solicitat UE să se angajeze pragmatic cu 
China în ceea ce privește provocările globale, continuând să confrunte Beijingul cu privire la 
abuzurile grave ale drepturilor omului. 

Raportul, cu recomandări adoptate joi, 16 noiembrie a.c., de Comisia pentru Afaceri 
Externe a PE (AFET), subliniază rolul simultan al Chinei ca partener și, de asemenea, tot mai 
mult un competitor și rival sistemic al UE. Guvernul de la Beijing își întărește rolul și 
influența asupra instituțiilor internaționale, atât cu intenția, cât și cu mijloacele economice, 
tehnologice și militare de a remodela ordinea internațională bazată pe reguli, au declarat 
europarlamentarii. Aceștia au subliniat că atât UE, cât și China au un interes în urmărirea 
unor relații active și stabile, care ar trebui să se bazeze pe dreptul internațional, un 
angajament echilibrat și responsabilități globale partajate. Totuși, ei au subliniat, de 
asemenea, că China se îndreaptă către o nouă eră a securității și controlului, caracterizată 
prin creșterea represiunii interne, precum și printr-o politică economică și externă din ce în 
ce mai asertivă. 

Subliniind necesitatea ca UE să continue să se angajeze pragmatic cu China pentru a 
aborda provocările globale, cum ar fi schimbările climatice, riscurile de stabilitate financiară, 
precum și conflictele și problemele de securitate, deputații au îndemnat Uniunea Europeană 
să se angajeze mai mult cu China pentru a determina Beijingul să-și oprească sprijin pentru 
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agresiunea militară a Rusiei împotriva Ucrainei și sprijinirea eludării sancțiunilor UE 
împotriva Moscovei. Remarcând că partidul comunist chinez aflat la guvernare nu 
împărtășește aceleași valori ca și democrațiile europene, ei doresc, de asemenea, ca Uniunea 
Europeană să răspundă mai adecvat la eforturile tot mai mari ale Chinei de a schimba 
ordinea multilaterală bazată pe reguli prin instrumente precum grupul BRICS și Centura și 
Inițiativa rutieră. Acest lucru poate fi realizat printr-o mai bună coordonare între statele 
membre ale UE, mai mult angajament cu partenerii din întreaga lume și prin promovarea 
strategiei proprii a UE Global Gateway. 

Privind legăturile economice, deputații au subliniat necesitatea de a promova 
obiectivul declarat de reducere a riscurilor fluxurilor comerciale cu China pentru a consolida 
autonomia strategică deschisă a UE, fără a se întoarce spre interior. Aceștia subliniază 
importanța relațiilor comerciale reciproce și echilibrate, pentru a aborda deficiențele 
structurale ale pieței chineze și pentru a îmbunătăți condițiile echitabile și accesul pe piață 
pentru companiile europene. 

 „Nu mai putem fi naivi când avem de-a face cu China. China este un partener 
comercial important, dar din ce în ce mai mult un rival și concurent sistemic. Prin această 
recomandare, clarificăm că UE poate reacționa la o China asertivă și se poate opune 
încălcărilor drepturilor omului doar dacă vorbim cu o singură voce europeană. Pentru a ne 
susține valorile și interesele, trebuie să ne consolidăm urgent autonomia strategică și să ne 
riscăm relațiile”, a declarat raportorul Hilde Vautmans (Renew Europe, Belgia) după vot. 
UE trebuie să se confrunte cu China din cauza abuzurilor sale asupra drepturilor omului. 

Deplângând istoricul profund îngrijorător al Chinei în domeniul drepturilor omului, 
raportul îndeamnă, de asemenea, UE să solicite autorităților chineze să ia măsurile necesare 
pentru a opri represiunea împotriva disidenței și a diferitelor minorități religioase și etnice 
și pentru a opri încălcările grave ale acestora. Aceasta se referă nu în ultimul rând la situația 
alarmantă din Xinjiang și Tibet, dar și la evoluțiile recente și pe termen mai lung din Hong 
Kong și Macao. 

Deputații europeni și-au exprimat, de asemenea, dorința ca UE să facă mai mult 
pentru a limita controlul chinez asupra infrastructurii critice din UE, precum și pentru a 
combate mai bine atacurile cibernetice și campaniile de dezinformare provenite din China, 
supravegherea diasporei chineze în Europa și spionajul. 

În ceea ce privește Taiwan, și cu „politica unei singure Chine” a UE rămânând ferm 
intactă, deputații europeni și-au evidențiat opoziția față de orice modificare a status quo-ului 
în strâmtoarea Taiwan, în special prin forță, și au solicitat UE să colaboreze cu partenerii 
regionali pentru a descuraja China de la escaladarea tensiunilor în regiune. 

Recomandările au fost adoptate cu 42 de voturi pentru, 5 împotrivă și 0 abțineri. 
Parlamentul European în ansamblu va vota recomandările într-una dintre sesiunile 

plenare viitoare. 

 
12  Viitorul UE: propunerile PE de modificare a tratatelor Europene 

În urma Conferinței privind viitorul Europei, într-un context caracterizat de provocări 
fără precedent și crize multiple, PE a făcut mai multe propuneri pentru a reforma UE. 

Parlamentul susține reforme care vor întări capacitatea Uniunii de a acționa, iar 
opiniile cetățenilor vor conta în mai mare măsură în procesul decizional. Iată câteva dintre 
propunerile esențiale ale deputaților europeni: 

• un sistem care să reflecte mai bine un concept bicameral și mai puține blocaje în Consiliu 
prin luarea unui număr mai mare de decizii prin vot cu majoritate calificată și 
prin procedura legislativă ordinară; 

• dobândirea de către Parlament a unui drept deplin de inițiativă legislativă și un rol de 
colegiuitor pentru bugetul pe termen lung; 

• revizuirea normelor referitoare la componența Comisiei (redenumită „Executivul 
European”), inclusiv privind alegerea președintelui Comisiei (care ar urma să fie numit de 
Parlament și aprobat de Consiliul European, ceea ce reprezintă o inversare a procesului 
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actual), limitarea numărului de comisari la 15 (cu un sistem de rotație între statele membre), 
autorizarea președintelui Comisiei să își aleagă colegiul pe baza preferințelor politice, ținând 
seama de echilibrul geografic și demografic, și posibilitatea de a introduce o moțiune de 
cenzură împotriva unui comisar individual; 

• o transparență mult mai mare în Consiliu prin publicarea pozițiilor statelor membre pe teme 
legislative; și 

• o mai mare implicare a cetățenilor în procesul decizional prin introducerea unei obligații ca 
Uniunea să creeze mecanisme participatorii adecvate și prin întărirea rolului partidelor 
politice europene. 

Deputații europeni au solicitat mai multe competențe UE pe problemele legate de 
mediu și competențe comune în domeniile unde, în prezent, statele membre au competențe 
exclusive: sănătatea publică (în special privind amenințările transfrontaliere și sănătatea 
sexuală și reproductivă și drepturile aferente), protecția civilă, industria și educația. 
Competențele partajate existente ar trebui extinse în mai multe domenii: energia, afacerile 
externe, securitatea și apărarea, politica privind frontierele externe și infrastructura 
transfrontalieră. 

Raportul, aprobat cu 305 voturi pentru, 276 împotrivă și 29 abțineri, a fost pregătit 
de cinci coraportori care reprezintă o majoritate extinsă în Parlament. Rezoluția însoțitoare 
a fost adoptată cu 291 voturi pentru, 274 împotrivă și 44 abțineri.  
Prin adoptarea acestui raport, Parlamentul răspunde la așteptările cetățenilor privind o 
Uniune Europeană mai eficientă și democratică, în conformitate cu propunerile Conferinței 
privind viitorul Europei. 

Deputații europeni și-au reiterat apelul la modificarea tratatelor Uniunii Europene și 
au cerut Consiliului să transmită aceste propuneri Consiliului European „imediat și fără 
deliberare”. Este acum la latitudinea șefilor de stat sau de guvern ai Uniunii Europene să 
convoace o Convenție, printr-o decizie luată cu majoritate simplă. Se preconizează că 
Președinția spaniolă a Consiliului va trimite Consiliului European aceste propuneri în 
decembrie.  
 

13. Deputații adoptă bugetul UE 2024: accent pe cercetare, tineret și provocări 
externe 

Cu bugetul UE de anul viitor, deputații europeni și-au asigurat un sprijin mai bun și 
mai eficient pentru a aborda provocările globale și a sprijini tinerii și cercetarea. 

Într-un acord cu statele membre încheiat sâmbătă, 11 noiembrie, Parlamentul a 
obținut o sumă suplimentară de 666,5 milioane EUR pentru prioritățile sale, în plus față de 
ceea ce propusese inițial Comisia în proiectul de buget. Deputații au crescut finanțarea 
pentru programe și politici care sunt cruciale pentru abordarea consecințelor războiului din 
Ucraina și a provocărilor globale și pentru sprijinirea tinerilor, inclusiv tinerilor fermieri. De 
asemenea, au sporit finanțarea pentru programele care contribuie la redresarea post-
pandemie, la combaterea antisemitismului și la consolidarea eforturilor către tranziția 
verde, în conformitate cu prioritățile Parlamentului. 

Creșterile pe care le-au obținut deputații includ 250 de milioane de euro pentru 
ajutor umanitar, 150 de milioane de euro pentru Instrumentul de vecinătate, cooperare 
pentru dezvoltare și cooperare internațională - programul Europa Globală, 85 de milioane de 
euro pentru Orizont Europa, 30 de milioane de euro pentru infrastructura de transport ( 
Facilitatea pentru Conectarea Europei), 60 de milioane de euro milioane de euro pentru 
Erasmus+, 20 de milioane de euro pentru LIFE, 20 de milioane de euro pentru tinerii 
fermieri, 10 milioane de euro pentru Mecanismul de Protecție Civilă al UE și 10 milioane de 
euro pentru mobilitatea militară. 

Bugetul pentru 2024 a fost adoptat cu 519 voturi pentru, 79 împotrivă și 30 abțineri. 
Consiliul a aprobat deja acordul la 20 noiembrie. 

După ce au ajuns la un consens cu privire la bugetul pentru 2024, deputații 
anticipează că va exista un acord privind revizuirea la jumătatea perioadei a bugetului pe 
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termen lung al UE (CFM, Cadru Financiar Multianual) în Consiliu până la sfârșitul anului. 
Acest lucru va deschide calea pentru alocări suplimentare substanțiale la începutul anului 
2024 printr-un buget rectificativ care urmează să fie propus de Comisie. Suplimentarea 
planificată a CFM urmărește să ofere sprijin pe termen mediu Ucrainei, să sporească 
flexibilitatea și capacitățile de răspuns la criză, să consolideze autonomia strategică a UE în 
2024 și să își consolideze eforturile în domenii precum migrația și politica externă. 

Johan Van Overtveldt (ECR, BE), președintele Comisiei pentru bugete, a declarat: 
„Bugetul pentru 2024 este un buget pentru vremuri dificile și incerte. Pentru a răspunde 
așteptărilor cetățenilor noștri și a face față noilor provocări, cum ar fi abordarea 
consecințelor războaielor purtate în vecinătatea UE, bugetul UE trebuie să se adapteze în 
consecință. Atacul terorist brutal al Hamas împotriva Israelului ne arată încă o dată că lumea 
din jurul nostru continuă să se schimbe. Creșterea antisemitismului care a rezultat afectează 
țări din întreaga Europă. Prin urmare, salut în mod deosebit includerea de fonduri 
suplimentare pentru combaterea antisemitismului în acordul nostru. Acest acord privind 
bugetul 2024 este doar primul pas. Parlamentul este pregătit să discute revizuirea propusă a 
cadrului bugetar actual pentru a pregăti UE pentru viitor și pentru a le demonstra 
cetățenilor noștri că poate răspunde eficient.” 

Siegfried Mureșan (PPE, RO), raportor general pentru bugetul UE 2024 (pentru 
secțiunea III - Comisie): „Astăzi am votat în Parlament un buget care răspunde așteptărilor 
cetățenilor noștri: Orizont, Erasmus+, sănătate, tineri fermieri și mediu, securitate, ajutor 
umanitar și pentru vecinătatea noastră de sud și de est. Ne-am asigurat un buget mai mare și 
stabil pentru anul viitor. Beneficiarii fondurilor UE au siguranța finanțării viitoare pe tot 
parcursul anului 2024. Acum vom conveni rapid și asupra revizuirii cadrului financiar 
multianual pentru a oferi rezerve pentru orice evoluții neprevăzute care ar putea avea loc în 
următorii ani.” 

Nils Ušakovs (S&D, LV), raportor pentru celelalte secțiuni: „În ciuda numeroaselor 
constrângeri, continuăm să oferim instituțiilor UE resurse pentru a ne asigura că sunt 
echipate pentru a-și îndeplini mandatul și funcțiile în serviciul cetățenilor UE. Creșterea 
provocărilor geopolitice necesită o UE mai asertivă, prin urmare salutăm consolidarea 
acțiunii externe europene.” 

Având în vedere necesitatea de a gestiona munca și acțiunile întreprinse pe parcursul 
mai multor ani, bugetul UE face distincție între creditele de angajament (costul tuturor 
obligațiilor legale contractate în cursul exercițiului financiar curent, care ar putea avea 
consecințe în anii următori) și creditele de plată (banii plătiți efectiv în cursul anului curent, 
eventual pentru implementarea angajamentelor asumate în anii precedenți). 
Aproximativ 94% din bugetul UE este destinat cetățenilor, regiunilor, orașelor, fermierilor și 
întreprinderilor. 
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